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33 El cap de Govern, Toni Martí, i la prefecta de l’Arieja, Marie Lajus, en la reunió mantinguda ahir al Govern.
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ACCESSOS

Andorra i França cofinança-
ran el projecte de millora i 
d’embelliment de la RN20, 
la via que comunica els dos 

Estats pel Pas de la Casa.  El cap de 
Govern, Toni Martí, i el ministre 
d’Ordenament Territorial, Jordi 
Torres, es van trobar ahir amb una 
delegació francesa encapçalada per 
la prefecta de l’Arieja, Marie Lajus, 
per parlar de la millora de la part 
sud de la RN20 durant els pròxims 
quatre anys. 

El Govern va informar ahir que 
durant la trobada es van identifi-
car les operacions prioritàries i es 
va acordar que el projecte sigui co-
finançat, tot i que no es va detallar 
quina quantitat invertirà el Princi-
pat. El projecte és un compromís 
que va adquirir el primer ministre 
francès, Bernard Cazeneuve, en la 
trobada mantinguda amb Martí du-
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perquè optin a les obres
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rant la inauguració de la desviació 
d’Acs, el passat mes de desembre. La 
reforma té un cost de 200 milions 
d’euros, el 50% dels quals seran as-
sumits per l’Estat francès, mentre 
que la resta haurà d’anar a càrrec 
de la regió, el departament i d’An-
dorra.

En l’acte a Acs, el Govern francès 
va anunciar el seu compromís per 
dur a terme una acció global que in-
clou importants millores en la car-
retera nacional en el tram entre Ta-
rascó i el túnel de Pimorent. La in-
versió de fins a 200 milions d’euros 
permetrien fer el desdoblament de 
Tarascó, estabilitzacions i eixam-
plaments en d’altres punts, l’habi-
litació de zones per a la col·locació 
de cadenes, i actuacions per redu-
ir el risc de despreniments de rocs 
i d’allaus que donarien continuï-
tat a les accions que es faran en el 
marc del programa Poctefa, infor-
ma l’ANA.

MILLORA SUBSTANCIAL / La trobada 
d’ahir va servir per començar a con-
cretar el projecte, que suposarà una 
millora substancial de l’accés a An-
dorra des de França. Durant la reu-
nió es va plantejar el calendari dels 

pròxims quatre anys, i es van identi-
ficar les operacions prioritàries i el 
seu cofinançament.  Martí va mani-
festar la voluntat del Govern d’im-
plicar empreses andorranes en les 
diferents actuacions, per tal que pu-
guin optar a la licitació de les obres. 
De la mateixa manera, el cap de Go-
vern va demanar que les futures zo-
nes destinades a posar i treure cade-
nes estiguin degudament senyalit-
zades i delimitades per tal que els 
conductors n’estiguin informats.

Les dues delegacions van valorar 
de manera molt positiva la reunió 
d’ahir i les anteriors, i la perspecti-
va de treballar conjuntament en la 
creació de sinergies transfrontere-
res per aconseguir una gran millo-
ra en els accessos i la seguretat de la 
carretera que comunica els dos ter-
ritoris.

A la reunió d’ahir també hi va 
assistir l’ambaixadora d’Andor-
ra a França, Cristina Rodríguez; 
el conseller diplomàtic del prefec-
te de l’Occitània, Frédéric Basagu-
ren; el director de la Dirso (Directi-
on Interdépartementale des Routes 
du Sud-Ouest), Hubert Ferry-Wilc-
zek, i l’ambaixadora de França a An-
dorra, Jocelyne Caballero. H
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33 Naudi, en una sessió del Consell General.

Socialdemocràcia i Progrés (SDP) 
no té clar que Andorra no estigui 
en la llista de tercers països que re-
queriran un visat per entrar a la 
Unió Europea a partir del 2020, se-
gons la proposta del Consell d’Eu-
ropa del 16 de novembre de l’any 
passat de crear el Sistema Europeu 
d’Informació i Autorització de Vi-
atges (Etias, en anglès), que vin-
dria a ser un sistema d’entrada si-
milar al que s’aplica actualment 
per exemple als Estats Units. Tot 
i tractar-se d’un 
acord que entra-
rà en funciona-
ment a partir del 
2020, el grup que 
lidera Jaume Bar-
tumeu assegura 
que ha aparegut 
un nou document 
del Consell Euro-
peu, amb data de 
15 de desembre 
del 2016, que re-
clama a aquest as-
sumpte la catalo-
gació de priorità-
ria i que «vol que 
estigui enllestit i 
signat abans del 
juny del 2017», se-
gons va detallar 
Víctor Naudi. 

El conseller ge-
neral del partit va posar en dubte 
la condició d’Andorra, que aquest 
rotatiu confirmar el dilluns pas-
sat: «La voluntat de rapidesa amb 
què volen actuar ens preocupa per-
què no hi ha la certesa que Andor-
ra estigui exempta. Hi ha elements 
que fan pensar que no». En conse-
qüència, Naudi ha fet entrar una 
pregunta a la sindicatura dema-
nant una informació clara i conci-
sa al respecte, perquè segons va re-
iterar en més d’una ocasió: «El mi-
nistre Saboya en cap cas ha fet una 
afirmació clara de què Andorra no 
és un tercer país per a Europa». Per 
això reclama «saber quina infor-
mació té el Govern i quines accions 
pensa seguir al respecte».

VISATS PER VIATJAR A LA UNIÓ EUROPEA

Naudi avisa: «La Comissió vol 
tancar l’acord el juny vinent»
SDP entra una pregunta 
a la Sindicatura i dubta 
de l’exempció d’Andorra

Joan Marc Miralles va tirar més 
llenya al foc afegint: «El neguit ens 
fa pensar que no tenim el mateix 
estatus que Mònaco i San Marino», 
els quals tampoc formen part de la 
Unió Europea però no surten a la 
llista de tercers països. «Som un pa-
ís turístic i ens interessa, ens va el 
futur. Ara s’estan decidint coses al 
Consell d’Europa i no valdrà plorar 
al 2018 o el 2019». Segons el redac-
tat, per als tercers països demanar 
el visat costarà cinc euros i tindrà 
una vigència d’un lustre. Seguint 
la línia del discurs del secretari 
general, Naudi va deixar clar que 
«que no s’apliqui fins el 2020 no vol 
dir que no es pugui tancar-se abans 
l’acord, com insta el document, ai-
xí que si hi ha alguna dificultat ara, 

hi ha temps per resoldre-la sense 
que aparegui l’alarmisme. Sinó 
són 28 països que s’han de coordi-
nar a través de les seves fronteres» 
i serà més complicat reaccionar.

Fent un background de la situa-
ció, diversos mitjans espanyols van 
publicar fa dos mesos que el Prin-
cipat estava en la llista de països 
que requerien el visat per travessar 
les fronteres amb els països mem-
bres de la Unió Europea i el minis-
tre d’Afers Exteriors, Gilbert Sabo-
ya, va haver de sortir a la palestra 
desmentir la notícia deixant clar 
que es tractava de pàgines web no 
oficials i que Europa havia tingut 
en compta la situació d’Andorra de 
país exempt. H
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